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THE EVO DECONCINI ORAL HISTORY PROJECT: ARIZONA LEGAL HISTORY

HISTORICAL NOTE

In 1885, James F. McNulty, Jr., former U.S. Cﬁngressman
from Arizona and currently an attorney with Bilby and Sheoenhailr
in Tucson, proposed that the Arizona Historical Society develop
an cral history project to collect the reminiscences of senior
judges and lawyers in Southern Arizona. As a former partner in
one of the oldest law firms in the state, in Bisbee, he had
locng been aware of the wealth of information and experience
expressed in many of his colleague’s lives and careers, some of
whom had been practicing law for over fifty years., In an
effort to presserve and disseminate their stories and
observations about the profession, the Archives Department of
the Arizona Historical Society/Tucson developed a pilaot program
Focused on Southern Arizona, with the goal of collecting the
reminiscences of fifteen to twenty individuals associated with
the legal profession over the last fifty years.

The project was funded through a challenge grant made by
Roy Drachman and money subsequently donated by members of the
Pima County Bar Association and the DeConcini fFamily. At Ir,
Drachman's request, the project was named for the late Judge
Evo DeConcini, a highly-respected member of the Arizona Bar and
a long-time friend.

Most of the interviews were conducted between 1986 and

1968, by Mr. McNulty. Interviews were also conducted by Robert



Palmguist, Jack August, and Adelaide Elm. Additional
interviews with judges and attorneys conducted previously for
other oral history projects were included with the DeConcini
Project, to expand the scope of the project. The narrators,
representing both rural and urban practices, were identified
for inclusion by Mr. McNulty and other members of the State
Bar. They included three Jjudges, sixteen attorneys, the wife
of a former state Supreme Court justice, and the legal
secretary of cne of the oldest law firms in the state. all
transcripts and tapes are avaiiable to the public at both the
Arizona Historical Society and the University of Arizona
College DE.Law.

In addition to preserving the recoliections cof legal
practitioners in Southern Arizoma, the Evo DeConcini Legal
History Project has spurred the collection and preservation of
primary documents relating to legal history, such as day books,
client ledgers, correspondence and photographs from law ficms
and individuals connected with the profession. It is hoped
that the DeCaoncini Project will serve as a model for the
collection of such memoirs and historic materials on a state-

wide basis.



THE EVO DECONCINI ORAL HISTORY PROJECT: ARIZONA LEGAL HISTORY

SCOPE AND CONTENT NOTE

This collection consists of 43 cassette tapesV(BO to S0
minutes in length), thirty-two 1/4%-inch audio tapes, and
twenty-one transcripts ﬁroduced for the "Evo DeConcini Oral
History Project: Arizona Legal History” by the Archives
Department of the Arizona Historical Society between 19B8 and
1988,

The collecticn is arranged in two series: (1) Oral
interviews conducted for the project; and (2) COral interviews
gathered From other projects.

Series One consists of fifteen interviews: (1) Charles
Ares; (2) Ralph W. Bilby; (3) Thomas Chandler; (%) Elizabeth
Daume; (5) Ora DeConcini; (B6) Gordon Farliey; (73 Martin Gentry;
(8) Thomas L. Hall; (8) Virginia Hash; (10) Norman Hull; (11>
Ashhy 1. Lohse; (12) James F. McNulty, Jr.; (13D Jémes Murphy;
(i4) Alton C. Netherlin; (15) Joseph C. Padilla; and (1863
Wesley Polley. Interviews 1, 2, 3, S, B, 7, 8, 10, and 13 were
conducted by Mr. McNulty, Interviews 11, 14, 15 and 16 were
done by Rebert Palmguist. Adelaide Elm conducted intervieuws ',
and 9, and Jack August conducted interview 12,

Series Two consists of five interviews: (17) Harry Gin;
(18) Don Hummel; (19) Hayzel B. Daniels; (20) Rubin Salter;
(21) Rose Silver. The Gin interview was conducted by Bonita

Lam far the "Chinese in Tucseon" project; Don Bufkin, Acting



Executive Director of the Arizona Historical Sotiety, conducted
the Hummel interview; Richard Harris and Carol Jensen conducted
the Daniels interviews; Baiza Muhammad interviewed Salter for
the African-American History Internship Project; and Rose
Silver was interviewed by Mary Melcher for the “Women and Work:
An Aural History," & joint project of the Arizona Humanities
Council and the University of Arizana.

The bulk of the collection deals with the experiences and
observations of these individuals relating to the legal
profession in Southern Arizona gver the last sixty years. The
interviews document the following topics: education
preparataory to the profession (law school, reading law, the bar
exam); legal practice durimg the Oepression, and the influence
of the New Deal; relationships hetween the legal profession and

politics; the role of judges vis a vis the Bar; the

increasingly litigious nature of socliety; the effect of social

changes on the practice of law; the experiences of women and
minorities in the profession; and post- Worid War I changes in
the legal system. O0OFf particular interest are anecdotes abcut
particular cases and clients; histories of several pld law
Firms in Southern Arizona; University of Arizona Law Schcol
professors and courses aof study; opportunities some had to
practice law without a law degree; and remembrances of the
colorful individuals who influenced the prcofession in
Territorial days and early statehood.

The collection is valuable for its comprehensive lock at



the law profession in Southern Arizecna over the first half of
this century, and its emphasis on the changes which have

occurred within the profession during that period.
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J.C. Padilla Interview
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J.C, Padilla Interview

Joseph C. Padilla, born in 1802 in Morenci, Arizona,
belongs to a Fast-disappearing breed of law practitioners:
those who came into the preofession by way of individual study,
rather than through formal law school education. He completed
his school education inm Clifton, in 1921, and worked in various
capacities for Phelps Dodge, including mine cost accountant,
and assistant metallurgist until 1932. During this time, he
studied correspondence courses in law, accounting and mining
engineering. In 13925, he married Sophia Ocak, and they
gventually had three children.

In 18932, when Phelips Dodge suspended operations, the
Padilla family moved to Tucson, where he @orked for the Alianza
Hispano-Americana as an accountant. He studied for the bar
examination, passing it on the third try, and was admitted to
the State Bar of Arizona in 13936, Padilla served as a Spanlsh
court interpreter, law librarian, and practiced law until world
War II, when he was appointed to the Government Accounting
Office,and served as a Chief Investigator and Auditor in Puerto
Rico and California. After the war, he returned to Tucson,
where he practiced law and worked for Tucson Title Company. He
continues to practice law from his office at home.

Padilla's fifty-plus years of legal experience and his
unusual preparaticn for the profession give this interview a
unique perspective on the law. His experiences with Phelps
Dodge, doing mining accounting, and later in the field of real

iv



estate and title work, offer glimpses of the legal profession
at work in these areas. Padilla's interview is particularly
valuable In the insight it offers regarding property title law

through the years of Tucson’s greatest expansion,



It’s June 9,
attarney J.
This is for

JOSEPH C. PADILLA INTERVIEUW

1987, and we’'re here at the home and office of
C. Padilla at 1848 E. S5th Street, Tucson, Arizona.
an interview as part of the Arizona Historical

Society’s legal history interviews. My name is Bob Palmquist.

" £Also present is Tim MciIntire, sound technician.] Note: UWhile

reviewing the transcript the narrator supplied additional

information,

Palmguist:

which has been placed in brackets.

Mr. Padilla, as 1've told you, we want to talk to

. you about certain aspects of the practice of law

Padilla:
Palmguist:
Padilla:
Palmgulist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

that you’ve seen during your career here in
Arizana. First we'd like to get some biographical
information from you. Could we start with you
giving us your full name please?

Joseph C. Padilla.

And when and where were you born, Mr. Padilla?

I was born in Morenci, Arizana, Gctober 6, 1302,
What were your parents’ names?

My father’'s name was Jesus Padilla. My mother's
name was Maria Cordoba.

Were your parents natives of the Clifton-Marenci
area”

No, they were not. My father was born in Texas, a
suburb of El Paso, Socorro, as was his father
before him.

And how about your mother?

My mother was born across the line in Ciudad



Palmquist:
Padilla:

Palmquist:
Padilla:

Palmquist:
Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Juarez. Her parents camg from Spain.

What was your father’s occupation?

He was a repairman in the smelter, For FPhelps Dodge
Corporation.

That was when he came to Clifton-Merenci?

I think he worked in a smelter during his entire
life when he was in the Clifton-Merenci area.

When did he come from Texas to Clifton~Morenci?

My father, as a youngster, came to New Mexico, Las
Cruces, and from there he came to Morenci. His
parents came to Soclomonsville, Arizona, just about
five miles east of Safford. The name now is
Solomon., I think they dropped the "-sville".

Were his parents also involved in the smelting and
mining? |

No. They were farming.

What was Clifton-Morenci like during that period,
during your boyhood? Could you describe the area
for us? What the time was like, or the touwn?
Clifton and Merenci were at that time about, oh,
I'd say, maybe three or four miles apart. But the
winding road made it a little longer. Morenci is
not what it used to be because what was Morenci
then is now an open pit. But at that time Marenci,
as I recall, had a population of about-Five

thousand people. That was during my childhood,.



Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

And it didn’'t change much because it was company
controlled and company ocwned and .

Do you mean Phelps Dodge Corporation?

Yes, Phelps Dodge. It was Arlzona Copper Company
at one time. . . . Detruit Copper Company, and
later Phelps Dodge Corporation. And in Clifton
there was another company, Shannon Copper Company.
But in florenci the population was somewhat
floating. In Clifton it was pretty stable; the
people wha lived there had been living there for
guite a while. In Morenci it was changing, people
maostly from Mexico who came to work in the mines,
I started working for the Phelps Dodge Corporation
in 1823, shortly after 1 graduated From high
school.

Let’'s back up a minute and talk about uycur
education before we get into the work experiences
if we may.

Very well,

Did you go ta schaol, that is grade school, in the
Clifton-Morenci schools?

Yes, 1 went to the lower grades in Morenci. When I
was about twelve years old we moved to Clifton. 1
remember it was the sixth, 1 was in the sixth grade
then., I attended the Clifton schools up through

high school. There were periods, during labor



Palmguist:

- Padilia:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

strikes in Morenci, when we would go to
Solomonsville. There was. no activity in Morenci
and, or Clifton, and my father had to have some
incame, so he went there ta work on the farm, It
was alfalfa-growing at that time, mostly. And I
attended the Solomonsville public schools during
short periods of time on two occasions, and Safford
High Schonl for a semester.

What were the schools like during that pericd? In
other words how hig were they and how many sﬁudants
did they have?

In the Clifton-Morenci area well, as I recall, at
the very beginning when I went to school I spoke no
English--the schools were segregated, from the
Hispanics and the Anglos, mostly because of the
language problem, I assume. [ think Cthis was the
situation up tol the third or fourth grade; or
there was the segregation of students-—and from the
Fifth grade on they were integrated. C[That is] as
I recall it. That was in Morenci. In Clifton it
was different.

How so?

In Clifton it was, they were integrated from the
very beginning.

1 see.

There was nao segregation Cin Cliftonl, but in



Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmqulst:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Morenci there was segregation [in the lower
grades].

So in Morenci did they have regular Spanish-
speaking and Spanish-taught classes then?

No. It was all English. As a matter of fact, the
teachers didn’'t speak Spanish.

0h.

And there was no attempt to speak Spanish,

But they segregated Spanish-speaking students from
English-speaking students in the classes?

Yes, I assume it was because of a language
prablem. I was never told that, but it was just my
assumption.

And approximately how many students were there when
you were coming through the Clifton-Morenci schaol
system?

Well, for the entire school, I suppose that there
might have been about two ot three hundred.

And did you graduate from Clifton High School?
Yes,

What year did you graduate?

19e1.

1921. And you were starting to mention a little
bit earlier about going to work. What was your
First job?

Well, my First job was in Clifton. I was a very



Palmgulist:
Padilla:
Palmquist:

Padilla:

Palmquist:
Padilla:

Palmquist:

" Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

Palmquist:

proficient tupist and [ was employed by an attorney
when I was in high schoal, part time.

What was his name?

Leonard Kearney.

And you were employed as a typist in his office?
Yes, typist, and I was doing alsc some dictaphone
work, [ was a dictaphone stenographer for a person
who was engaged in sales of arms and ammunition.
How did you come to meet Mr. Kearney?

It was a small town and everybody knew everybody
else.

You mentioned a dictaphone stenographer. What uwas
a8 dictaphone machine like in those days? What did
it look 1like and how did it work?

it was as a cylinder, Just llke the old-time
phonographs. It was really a phonograph, that is
what it was. You had the earphone attachment. A
boy would shave the record after it was used and
transcribed; it would then be used for the next
dictation,.

What type of practice did Mr. Kearney have wﬁen you
were working for him?

General practice, but mostly his, rather his big
cases were against the company on personal
injuries.

Would this have been before any sort of workman’s



Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

compensation-type system®

Yes. Before the compensation law was passed.

Do you recall whether many of thaose cases were
successful®T

He was a very successful attorney.

And did you get to witness any of his courtroom
work?

Once. I had to read a lot of material in court, in
open caourt. It was a jury trial and some of the
evidence that was presenﬁed was documentary and I
was in court reading For the court and the jury.
Was it that experience with Mr. Kearney that got
you interested in the practice of law?

Not necessarily, no. What got me in & sense
interested was that when I went to work in
Morenci--my immediate superior was a notary
public--and a law correspondence school sent out a
shower of ads trying to sell their course to,
addressed mostly to notaries. He asked me to
subscribe, to buy the course and [ said, "No." But
he sent it in my name anyway. So I received the
course, but in my opinion, it was very deficient;
it was not really very helpful, and I didn’'t study
it, I just put it aside. But nevertheless that
inspired me to do some legal work if I possibly

could. And in 1833, after the camp shut down in



Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Morenci, I came to Tucson. [ had a lauwyer friend
who kind of inspired me. In the latter part of 1833
or ear;g 1934 there was a article in the paper
giving notice that henceforth anly students who had
graduated from an accredited law school would be
permitted to take the bar exam. But they gave all
those who wanted to take the exam a certain period
of time within which to register. That is when 1
decided that I wanted to study law. 50, that is
how I got started. |

I see. Let’s talk a little bit more about Clifton-
Morencl before we get to Tucson. There was
apparently a case which was often referred to as
the Baby Train Case, around 1306 or thereabouts, up
in the Clifton-Morencil area. Do you recall any
talk about that or any discussion in the community
about that?

Na, I'm not familiar with it at all.

We were talking about your work with attorney
Kearney and his cases involving perscnal injuries,
people injured in the Phelps Dodge operation, How
long did you work for him?

Oh, a very short time. It was part-time work and I
don’'t helleve that the period of my employment
extended aver a year.

I see. You mentioned that you were deoing this



Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

while you were going to high school. Would you
work for him in the evenings then, or on weekends
or how did that work out?

Weekends, but when I graduated from high school in
1821 then I worked a little more steadily for
attorney Kearney.

I see.

And I think it must have been [Ffor a period ofl
three or four months, that 1 worked for him Full
time, |

At the same time were you working for this fellow
that sold arms and ammunition as the dictaphone
stenographer? Was that

Yes . .

. « . at the same time?

Yes.

And how long did you work for him?

Oh, 1'd say about a year.

0o you recall his name?

Yes. Everett Hagan.

Was he based there in Clifton-Morenci?

Yes. He was an old-timer there in Clifton.

I see. And what would your wark for him, what
types of things did you transcribe most of the
time?

Well, he would dictate and put the cylinder ocut to



Palmgquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist;

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Fadilla:

Palmguist:

one side and I’d come in, Cpick it upl and
transcribe it., It was mostly letters to
prospective clients or to actual clients who were
purchasing. It was really guns. He was a nut on
guns. (laughs)

And his customers?

He was quite interested in the sale of hand guns
and rifles and things of that type.

Did he do any arms trade that you know of below the
border in Mexico?

No. No, it was mostly in the States. Altaogether
in the States.

What was your next joh after you guit working for
attorney Kearney and for the arms dealer?

I was employed by the Phelps Dodge Corporation in
Morenci.

How did you come to get that job?

I applied for it.

And what did they employ you to do?

1 started as an addressograph operator.

What is an addressograph agperatar?

We used the addressograph to print cards for the
employees who went in the mines and concentrator
and other departments. The company would use that
as a time card.

I see. When did you start that )job?

10



Padlilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:
Palimguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist;

Padilla:

January of 1923.

0o you recall how many peaople Phelps Dodge had
working for them at that tima?

It I{might have beenl] about fFour or five hundred.
And how long did you continue with that particular
job?

About a couple of months.

And then what did you do?

Well, | was promoted to clerk in the employment
department.,

What were your responsibilities in the empioyment
department as a clerk?

1 was assisting the employment agent with mostly
record keeping. He would do the interviewing and
after an employee was hired ! would prepare the
employmant recard for filing. We kept a record of
all the employees in the caompany.

I see. Do you recall what the ethnic mix of the
employees was? Were they primarily Anglos or
largely Hispanics or an even mixture of both or?
I would say that it was about 70 Cpercent tol 30
Cpercent] in the favor of Hispanics.

Any other ethnic groups like immigrant Serbs or
folks like that in the force?

Well, yes. The English pecple who had come from

England were very much in the minarity but they

11



Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

held the most responsible positions. They were
mine foremen; they either came from England or from
Michigan. I remember Ishpeming, Michigan was one
of the places that they came from. C(The general
manager of the Morenci Branch was an Englishman.l]
That's where we got the name, 1 think, the Detroit
campany. [ think there was that connection.

I really don’'t know how that originated, but it
didn’t last very long because they were absocrbed by
the Phelps Dodge Corporation.

Bu England, would that include areas in Cornuwall,
the Cornish .

Yes, as a matter of fact they used to be very
clannish., People used to refer o them as Cousin
Jacks.

and they, you say, occupied a lot of the foreman
positions?

Yes, the responsible positions., Yes.

How long did you work in the employment department,
Mr. Padilla®

Oh, about a couple of years.

And then what did you do after you .

I was promoted to timekeeper {in the accounting
department], general timekeeper, and worked there
for perhaps six or seven months or so, and then I

became assistant cashier and cost accountant, mine

12



Palmguist:

Padilla:

Palmqulist:

Padilla:

Palmquist:
Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

cost accountant,

You were in accounting at that point. Had you had
some accounting courses in high school or had taken
some other courses . . ,

Not in high school. 1 tock some correspondence
school course in accounting and mining enginesring.
I started with mining engineering and then after a
while I switched to accounting. But I completed.
Cbothl the mining engineering and the accounting
Lcourses]., |

Who was running the correspondence school courses?
Well, it was International Correspondence S5chools,
they were called the 1.C.S.

Where were they based?

I think they were in Pennsylvania. Scranton,
Pennsylvania, I think.

How long did you have ta go in this particular
course or was it a go-at-your-oun—-pace type of
situation?

We were supposed to submit lessons, but [ never
did.

Onh7

(laughs) [ Just took the courses and went through
Cthem at my own pacel., It was a little too slow to
communicate back and fForth and get their reaction,

their grades and things like that and I decided

13



Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:
Palmquist:
Padilla:

Palmguist:

Padilia:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

that I should proceed at my own pace.

You Just used the materials and didn’'t bother
mailing it all to Scranton?

Yes,

Nid the campany recagnize that type of course

as . . .

They weren't aware of it.

But ycu applied for the jJob of accountant and .
Well, I didn’t apply For the job of accountant, I
Just volunteered. C[After doing my own work as
timekeeper] I volunteered to do some of the work
that other people were deoing in cost accounting and
I kind of encroached on their-duties. Those people
were satisfied because [ was relieving them of some
of their work. But that’s how management
recognized that I was able to do the work and they
promoted me to cost accounting.

How long did you remain in that position as a cost
accountant?

Oh, it must have been, oh, six or seven years.

Was it during that six or seven uear period that
you also took the law course that came through the
correspondence schonl?

I didn't study any law until I came to Tucson.

Oh, I see. Okay. So, you were theres six or seven

years as a cost accountant with Phelps Dodge. UWere

14



Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

you still single at that point?

Well, no. I married in 1925.

You married in 18257

Yes.

Would you tell us your wife’s name, please?

I beg your pardon.

Would you tell us your wife’'s name, please?
Sophia, S-0-P-H-1-A, Doak, D-0-A-K.

And where was your wife fFrom?

My wife was bern in Casas Grandes, Chihuahua,
Mexico.,

And what are her parents’ names?

Whaose names®

Her parents.

Her parents?

Yes.

Samuel Doak was her father, and her mother was
Rosenda Lopez. R-0-S-E-N-D-A.

Where were her parents from?

Her father was fram Tennessee, he was horn in
Tennessee, and her mother was born there in
Chihuahua,

Prior to our interview starting, Mr. Padilla, you
mentioned that her father was supposed to have been
related to Sam Houston?

Was what?
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Was supposed to have been related to Sam‘Houston?
Yes. That's what he told me. And his genealogy
shows that there is a Houston somewhere in the
line, And before we get away from my occupation
with the Phelps Dodge Corporation, after I was cost
accountant I becamé metallurgical accountant in the
concentrator Cdeparthent].

What did that job involve, a metallurgical
accountant?

The metallurgical accountant had to keep the
records of extractions of L[metal from thel ore.

The company had a flotation process for the
extraction, when the ore is dug from the ground.

It is first crushed, then it’s ground into minute
particles, and then floated. And although the
specific gravity of copper is eight and water is
one, it floats desplite the density. But there must
be a reagent to assist in the process. The mixture
goes into a froth in what they call flotation
cells, C-E-L-L-S. The froth then spills over the
slde of the cell. And this is what they call the
concentrate, [the extracted metal. The waste is
washed away into what we call tailings.]

And you kept track of the amounts that were .

Yes.

. « . used in that . . .
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Yes, and then I became assistant metallurgist.

Did you find that the course that ygou had taken on
mining engineering was of any help to you there, or
was this something that you kind of picked up on
the joh?

Not on that phase of the operation. The course
dealt mostly with mathematics and geology. There
was not relationship between the flaotation phase
and what was covered in the course.

How long did you work with the fletation
concentrate?

Oh, about a year.

About a year? And then you becams a metallurgist
and how long did you work . . .

Assistant metallurglst,

Assistant metallurgist.

That was a rather short time but the depression
came on In 1932 and the camp shut down [due to the
depressed price of copper.l

0.X.

And that’'s when I came to Tucson.

But you had already married there in the Clifton-
Marencl area in the 1820’'s and we were talking a
little bit about your wife’s family. They were
living in Chihuahua, I believe you told me before

the interview started, and you were also telling me
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an interesting story about your wife having met
Pancho Villa. Could you tell us that incident for
the listeners?

Well, of course, this is second hand. [ get it
from her. But she says that Pancho Villa at that
time was friendly with the Americans. Later on he
turned against the them because of incldents that
he didn’t approve of. When Pancho Villa came by
the house--my wife’s parents had a large home there
in

Where were they living?

. . . Casas Grandes. Pancho Villa came by-- after
capturing the town--came by with his body guard--I
don't know how many, three or four people with
him—-and he saw Mr. Doak out in the yard and he
[stopped tol talk to him. Mr. Doak could speak
some Spanlsh, but very pogr Spanish, but hs could
make himself understood. But Pancho Villa had a
conversation with him. My wife was very timid, so
hid behind a bush,

How old was she at this time?

Oh, she must have been five or six years old, My
wife was born in 18905. But her sister was rather
brave and she went over to Pancho Villa and he
asked "Blondie, do you speak Spanish?® 0Of course

that’'s all they spoke, Spanish. They didn’t know
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any English at the time.

We were talking, Mr. Padilla, about the employment
that you had at Phelps Dodge and you mentioned that
when the Depression came on you moved from Clifton-
Morenci to Tucson, DOid you and your wife have any
children by that time?

Three.

Three children.

All my children were born in Morenci.

What are their names?

My, the oldest one is Joe, Joseph. The second one
is Gilbert; he's a Catholic priest now. And the,
there's a girl, Margot, M-A-R-G-0-T.

When were they born, your children?

Joe was born in February of 1827, Gilbert was born
in September of 1929, and Margie, we call her
Margie, was born in 1932 in April.

When, then, did you move to Tucson from Clifton?
When?

Yes.

I came here December 31, 1932.

And that was because things were tough in Clifton-
Morenci. . . .

I had a Job already when I came to Tucson. [ had
applied for it. It was with a life insurance

organization. Mostly Spanish-speaking people.
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Defunct now but it was Cknown as] Allanza-Hispano
Americana at that time.

Where were they located?

In Tuecson. It was their headquarters. But they
operated in Arizona, California, New Mexico,
Colorado, Texas and Kansas, And they had a
membership of about fifteen thousand people.

This was a life insurance asscciation?

Yes. Life insurance.

What did you do for them?

I was the accountant.

I see.

[ came in making $110 a month. (laughs)

And how long did you work at that job?

Well, I worked until 1842, From 1936 until 1942 I
was also Spanish court interpreter. I was holding
two jobs during that period,

I see. Could you tell us a bit about what Tucson
was like when you came here in 13327

Well Tucscon had a population of about 35,000 at the
timae. Very friendly people. 1[I think that., . . .
Let me see. Country Club was about as far east as
the city extended. There was [the Conguistador
Hotell where El Con is now--that's where they get
Cthe name, an abhreviation of] El Conquistador. The

El Conquistador was supposed to be a high-class
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hotel where many of the celebrities who came here
would stop. But that was way out in the sticks, My
wife didn't drive and when I was teaching her to
drive I used to take her cut to 22nd Street because
it was not paved and there was no traffic theré at
all, That was up to 1942 when I left to take the
Job with the General Accounting OffFice. Since it
was still unpaved with no traffic that made it easy
for her to handle the car without any traffic
problems.

You mentioned earlier that when you came to Tucson
or some time after you came to Tucson you became
interested in the law and took a correspondence
course relating to law. Can you tell us a bhit
about how you came to know about that course and
what it involved?

The Llawl course that I speak of I purchased in
Morenci. It was purchased when the smployment
agent who was a notary public sent my name in, I
purchased the course, but I put the bocks aside and
didn’'t do any work on it. And when I came to
Tucson, as 1 stated before, I met a gentleman who
was a lawyer.

What was his name?

Carlos [G.] Robles. And [ thought that [ would

more Or less emulate Carlos and start practicing
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law, I mean start studying law. This was when I
read the article about the, the restrictions they
were going to impose on people who were not college
graduates. Then I decided to register [Cand in my
registration indicatedl] that [ would be studying
law under a practicing attorney. A lawyer by the
name of Carl CR.1 Tisor, signed my petition stating
that [ would be studying wunder him. [ never went
in his office. But I did study without any
guldance whatsoever.

What type of things did you study in order to
prepare yourself to be admitted to the Bar?

I studied whatever bocks I could find. 1 didn't go
to the library at all but read whatever books I
could find on the various subjects. I knew that
there was criminal law; I knew there were real
estate and probate and things like that. And 1
tried to find books. I found a book on water law-—-
at that time they used to fest us on water law——-hut
it was a California book. They have riparian
rights over there while over here we have prior
appropriation. So I [mistakenlyl studied
California law. And after studying about nine
months or so I took the bar, which was rather
foolish of me, but I did. With reference to water

law, seven guestions were asked and | didn't get a
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single aone of them right. Soc I flunked the exam
the first time I took it.

Where did you have to go to take the bar exam?
Phoenix.

Phoenix? And was it offered at a school or was

it .

At the Capitol.

At the Capitol. So because of the California water
law that you had absorbed you didn’'t make it the
first time around, When did you take the test
again?

I made it the third time.

The third time.

They permitted you to take it if you made a
{reasonablyl] good enough showing, even though you
may have flunked it. So I took it consecutively,
The first time was in the spring of 1834 and the
autumn of 1834 and the spring of 1935--no it was
1936, I’m sorry. It was 1935, the autumn of 1835.
] was admitted in 1936, see.

In 1936. While you were preparing for that did Mr.
Robles give you any help aor any suggesticns?

None at all. No one did. The only help that 1 got
was when upon returning to Tucson, the second time
I took the exam, I stopped at a lawyer’'s office by

the name Stanford. His father {(Rawghlie C.
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Stanford] was governor, a person whom I had
assisted in his campaign. I told him about my
experience with the water law exam and he said,
“Well, there's a case that gives you all the water
law in the state of Arizona that you want.” So he
gave me the citation and the next time, I think
they had about eight gquestions, and I got them all
correct. (laughter)

You mentioned helping Mr., Governor Stanford out in
his political campaign. Were you somewhat
involved, then, in politics after you gat up here
to Tucson?

Well, that was in 1934. He ran for governor, and
he didn’t make it. But he made it later on, it was
1936, I think, he made it then.

What did you do in the campalign tc help him out?

I was the assistant manager for the scuthern
district of Arizona. I used to make speeches for
him and, and generally contacted people.

So you were admitted to the practice in 1936, and I
think you said in your letter to Ms. Elm that
things were kind of tough for lawyers during the
1930's here in Tucson. Could you describe what the
situation was for attorneys at that time?

Well, there were only three or four firms, law

firms that were, really cornering all the businass,
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I think.

Can you recall who those firms were?

Yes. I think they were, Knapp, Boyle and Thompson
was one of them.

Yes.

K-N-A-P-P. Knapp, Boyle and Thompson. Another was
Connor and Jones. And Matthews and Bilhy. There
may have been some other law firms, but most of the
lawyers were idle. They didn’t have any, there was
absclutely no work for them to do because the
clients were very scarce. There were three
supervisors then, and as [ stated in my latter, the
whole operation, Pima County operation was housed
in the old courthouse building. There were two
assistant county attorneys. 0One, the county
attorney and two assistants,

Two assistants.

Mr. Robles was one of them. He was the chief
assistant, and a man by the name of Odin [B.] Dodd
was the other one.

Do you recall what types of cases normally came
through the courts, what the predominant litigation
was during that period?

Well, everything came. There was aonly one judge at
the time.

Who was he?
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Judge Hall. William G. Hall was the Jjudge at the
time. He was the one who hired me as court
interpreter, Spanish court interpreter. and being
that I was an accountant--he had some rough cases
involving the Tucson Gas and Electric, that was the
name of it at the time. He asked me to sit In and
listen to the proceeding in the case. I then I
wrete the opinion. So I was writing opinions for
him all the time.

So you were, aside from being interpreter, goﬁ wersa
more or less his clerk as well?

The job of interpreter was really light. There was
very little interpreting to do, so I [sometimes]
assisted the probation officer and did legal
research. Then I became law libhrarian, too. The
law librarian went to school to study law and 1
took [the jJob onl a full-time basis.

You mentioned these rough cases involving Tucson
Electric. What did those cases involva?

They were rate cases, but there was one where
Tucson Gas wanted a Republican~-let me see, what
was it, councilman—-yes, a Republican councilman
elected. The Republicans were very much in the
minority here, but they wanted to split the
Democratic vote. And they persuaded a fellow by

the name of Robles, Frank Robles, who was ([a member
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of] the legislature, to run for councilman in an
effort to split the Democratic vote. He was going
to run as an independent. And I took the--that was
after I left the interpreter’s Jjob--1 took the case
and represented a man by the name of William £S.]
Dunipace. He later became a lawyer; he had heen
one of the part—-time court librarians. Bill
Dunipace was the party chairman, Democratic Party
chairman at the time. 11 prevailed Cin the lawsuitl
and stopped Robles from running because we didn’'t
want the split to take place. (laughter)

I see.

Tape 1, Side @2

Palmquist:

Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

How long did you work as the interpreter and
writing the opinions for Judge Hall?

Up until 1942 when [ went with the General
Accounting Office.

What type of judge was Judge Hall? Was he a good,
fair Jjudge do you think?

In my opinion he was a very good judgae. 1 don't
helieve that as an attorney he was as capable as he
was as a Jjudge. As a judge he did quite well.

How long was he judge in Pima County?

If my recollection is correct he was elected in
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1936 and may have been a judge until 1344 or so.
Was he the only Jjudge here during that initial
period of your practice, that is before you went
into the General Accounting Office.

Well, no, ancther ore, Judge Evo DeConcinl was
appointed. They created a seccond division. aAnd
Evo DeConcini was appointed the second Judge.

I see. Did you know Judge DeConcini?

I beg your pardon.

Did you know Judge DeConcini®?

Oh, yes. Evo ran for county attorney and I was to
be his chief deputy. So he and I were involved
quite closely in campaign activitles,

I see. That would have been after World War II, or
prior to it7?

That was in 1936, [ think.

Oh, 1936. 0Okay. And you bhecame one of his chief
deputies as county attorney?

Well, he was not--he was defeated.

I see,

We lost.

You mentioned warking as law librarian, When did
you assume that Jjob?

That was-—-let me explain a little bit. There uere
two law librarians, they were part time. A fellow

hy the name of Clark CHoganl Johnson, who later
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also studied law; he was not a college gfaduate.
but he studied law and he passed the bar after
several attempts. And he became a justice of the
peace. He was the morning librarian and Bill
Dunipace was the afternocn librarian; Bill Dunipace
decided to go to college and study law. Clark
Johnson was working for the railroad and he decided
to work full time for the railroad. It must have
been around 1840, 1333 or 1840 that I assumed the
Job. I volunteered to take it because there really
wasn’'t enough work for me as interpreter.

Was the law library alsc located in the courthouse
building?

Oh, yes. Everything was in the o0ld courthouse.

How big a library was it? Was it a pretty good
collection of hooks?

Well, we had a good working library. We had all
the reporters and we had the statutes from every
other state in the union and that's about it. It
was a good working library.

Was that a county operation funded by the county?
Yes.

And you worked that joh until you went into the
G.A.0., is that correct?

What?

¥You worked as librarian until you went into the
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General Accounting Office?

Until I left here and went to the General
Accounting Office. Thét was in April, April 1,
1842, that I took my oath as an employee of the
General Accounting Office.

So that would have been in the spring after the
United States got into World War II7?

World War I] was still an,

Let’s back up a second ta December of 1341 when
Pearl Harbor was attacked. Do you recall anythling
ahout the reaction of people here in Tucson to

the

Yes.

.+ + « outbreak of war?

Yes. The radia gave the infarmation ahout the
attack, and my brother-in-liaw, a boy that we
raised--by the name of Charles Doak--was stationed
at Davis-Monthan. And [ remember that I tried to
cantact him so that he would report to the base
because they were calling everybody from the base
to report immediately. There was a great deal of
concern about the whole thing, because I think
President Roosevelt went on the alr. [ remember
his declaration. He said that he wanted the
Congress to, he used the word "declare war against

the Imperial Government of Japan."
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Did many of the attorneys in town here go into
government service pretty quickly after the
declaration of war?

Some did, yes. You see, I didn't know of too many,
I wasn’t in touch with them because I was in Puerto
Rico. I went to Puerto Rico then.

I see. How did you come to get the Jjob with the
General Accounting Office?

[ applied for it. But I was turned down because |
didn’'t have a college degree and Senator McFarland,
Ernest CW.1 McFarland, whom I had helped
politically when he first ran for senator, was the
one who intervened and was instrumental in getting
me the appointment. You see, Senator McFarland was
majority leader in the Senate. Lyndon Johnson was
his assistant.

How did you come to meet Senator MceFarland?

When I was interpreter, Jjudges from out of the
county used to come in and help out. Senator
McFarland was a judge in Florence, Pinal County,
and he was one of the judges who came in to help,
so I met him then.

Did you two become good friends?

0h, yes. I used to call him Mac. I have a letter
here. He writes to me, “Dear Joe."

What tuype of man was he? What was your impression
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of him as a judge and as a politician?

Well, he was a capable judge. Very capable I
thought. And politically he did well. Of course,
he later lost to [Barry M.] Goldwater. Goldwater
was the one who defeated him.

And he helpgd you get this job with the General
Accounting Office?

Yes. I don’t know exactly what he did, but I was
told that I had been appointed as temporary
assistant investigator.

What were your duties as a temporary assistant
investigator?

Well, let me say that I was employed in April, on
Aprii 1, 1842. The early part of May they sent me
to Puerto Rico because of my knowledge of Spanish.
They thought that I might do quite well there.
Well, I found that the chief of party-—-the person
in charge they call the chief of party—-—-that the
chief of party was making investigations of--let me
see, | forget the name now. But, anyway, he was
looking to see if a person had stayed over night
(when on duty ocutside his place of residence. He
assigned the job of] coordinating a voucher, a
travel voucher with a travel order Cfor the
travelerl. You had to have a travel order before

you could travel or go any place [on government
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businessl].

These would be government employees?

The government employees, yes. This was in 1942
and I faund aut that he was investigating travel
items that occurred prior to 1334, making
exceptions because a person might have stayed over
night without authorization. He was trying to
recaver somgthing, perchaps like Fifteen or twenty
dollars that would have cost tha government ahout
two, three or four hundred dollars or mare to
collect, So I said the dickens with it. I'm not
going to stay here wasting my time, so I resigned.
I wrote to Washington and told them that I wanted
to resign.

Who was the chief of party at that time, if you
remember?

A fellow by the name of Watson [with a rating of
inves£igatcr, onlyl.

bDid your, did his bailiwick, shall we say, cover
Just Puerto Rico or was it a larger geographical
area that he . . .

It was the Caribbean area. [ have reports here
where I investigated sugar fFactories--they call
them Centrales. That was in the Virgin Islands.
Also in St. Thomas and at St. Croix. There uwere

two islands. There were actually three - St.
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Croix, St. Thomas and St. Johns. 1| didn}t go to
St. Johns, but I did work in the Virgin

Islands. . .

You mentioned that you got tired of this type of
investigation and you wrote a letter of resignation
to the department in Washington. Was it accepted?
Well, no. No, they told me that they were
reluctant to lose a good man, so they were going to
put me in charge. (laughter)

They not only didn’t take your resignation but they
pramoted you.

That was in October. The letter from the General
Accaunting OFFice in Washington was dated October
22, 1342, and they said that | was to take charge
of the operation.

So you baslcally replaced Watson, is that correct?
Well, somebody else came in between. A fellow by
the name of Liddy. L-I-D-D-Y. Mr. Liddy, he
wasn’'t capable. He didn’'t know anything. (laughs?
No relation toc Mr, Nixon’s man, I take it?
(laughter) No,

What did your duties then encompass when yau became
the chief investigator?

Well, investigating government expenditures. And
practices that might have been out of order, you

know. My report was dated July 3, 1943, when I
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investigated the Puerto Rico Reconstruction
Administration. That was an agency that was
created fFor the purpose of helping Puerto Rican
people, poor people, by Jjob creation and whatnot.
Sometimes it was direct aid, but it was mostly
through employment. I have here-—-this covered a
period in 1841--March 1841 to July 3, 1343. It's
quite a voluminous report. 1 went to the general
ledger, took a trial balance and from there
branched out and made my investigation of all the
branches that they were operating, like Centrale
Lafayette; that was & sugar Factory. It was mostly
sugar cane. They would process it and convert it
into sugar, extract sugar from it.

And government workers would be working at that
facility?

I heg your pardon.

Gaovernment workers would be working at that
facility"?

Oh, yes. That was a job creating operation. Aand I
went around the island and investigated all those
things to see if the expenditures were correct.
Submitted historical background of the operations
and everything to the General Accounting Office in
Washington.

Did you want to cover any irregularities in
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gxpenditures while you were doing these
investigations?

0Oh, yes. My report here shows a number of
exceptions. Some small. One for $84.00, another
$17.80, another for $626,000, another one for
$208,000, which might not have been really serious
hecause what happened is after they completed some
construction work, instead of returning the tools
to the government they kept them and continued to
use them elsewhere. There was a difference of
apinion as to whether that should have been donge or
not.

How long did you remain in that position as chief
investigator with the G6.4.0.7

Up until the October of, I think it Qas October of
1343,

And then what did you do?

I went to, 1 was assigned--I resigned at that time
and told them that I wanted to resign and return to
Tucson. And they persuaded me to continue and

of fered me a position in southern California. I
went to Terminal Island to investigate Henry Kaiser
and his shipbuilding activities--Libherty Ships.
Terminal Island was a large facillty for the
manufacture of Liberty Ships? Was Terminal Island

a large facility for the manufacture of . . .,
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Yes. That was one of copast facilities for
shipbuilding, ues. But I didn’'t really do any wark
investigating Henry Kaiser. [ was swltched--1I was
naot the chief of party then, somebody else was,
although we were in the same category. The, chief
of party sw;tched me to the Maritime Commission,
where I investigated some of the Soutﬁern Pacific
operations. There was s transit, or railroad
running from Los Angeles to Terminal Island over
which people would commute back and forth. And,
since this was war time, the government was Jjust
taking everything they could without immediately
compensating the people or making any pricr
arrangement as to payment, or as to how they were
ultimately going to be paid. And one of my
concerns, then, was that the government might be
overpauying because they hadn't made priar
commitments as to what was going to be paid to the
people. Southern Pacific furnished some equipment
and that’s what I was investigating. I was quite
critical of what had happened. But the government
felt they had to do it because they couldn’'t take
time toc go through the paperwork.

During that period when you were doing this
investigative work, did you have a staff of any

sort or were pretty much the sole investigator?
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Did I what?

bDid you have a staff or were you pretty much the
sole investligator?

Ne, I was alone., I was alone. There weren’t tco
many. There was a chief of party and a couple of
other fellows, and I was, I think, the third one.
Orne was a typist and the other one was an
investigator. But, uyou see, there uwere several
categories. [t commenced [at the bottoml with the
assistant investigator, then there was the
investigator, and then the head investigator and
then [at the topl there was the chief investigator.
And the chief investigator was usually the head of
a party., He had a reglon, an area he would cover.
So, cutside of Puerto Rico, I never did have an
area that I covered, but I was a chief investigator
nonetheless, and would undoubtedly have had such an

area had I stayed with the government.

(tape off maomentarily)

Palmqulist:

Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

Palmquist:

When did you leave the General Accounting Office?
December 31, 1943,

And did you return then to Tucson?

Yes.

And at that point did you pick up the practice of

law again?
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Padilla:

Palmquist:

Padilla:
Palmgquist:

Padilla:

Palmquist:
Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Yes,

Were you also at the same time working still as an
accountant?

No.

Ne? Where did you have your office?

When I came to Tucson, I rented an office and was
more or less associated with John D. Lyons, who
later became {superior courtl] judge and the Dean of
the College of Law at the University of Arizona.
We practiced together. .

Where was your office located?

The Valley Bank Building.

And what type of law practice did you have right
there beginning in 18447 UWhat types of cases did
you involve yourself in at the time?

Well, different. It was general practice. The
case that [ talked to you about when I represented
the Demecratic Party was during that perind when I
was associated with John Lyons. John was the one
who originally had it, But he was City Attorney
and couldn’'t represent it [(the Democratic Partyl.
He had to represent the city because it was a
mandamus [action against the cityl. He started
(the case asl an injunction Csuitd, but it really
should have been a mandamus. John made a mistake

when he fFiled the original action as an injunction.
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Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

It was really a mandamus action where the city
clerk, Mr. Hitt, Carl [M.] Hitt, was directed to
leave the name of tir. Robles as a candidate for
city councilman off the ballot.

For the benefit of our listeners, Mr. Padilla,
could you tell us what a mandamus action is?

Well, a mandamus action is where a party seeks
relief, asking the court to dirgct that something
he done. An injunction is where [a party petitions
the court to enjoin another partyl from doing
something.

G.K. And so you have this mandamus case that you
got invalved in and you had a general practice.
Did you engage in any divorce work at that time®
Yes.

What was divorce practice like? 0Did you have a
fault system and did you have to prove cne party
was at fault in getting the divaorce?

At that time a lot of divorce actions were default
divorces; you could go and file a case and get the
defendant to sign a waliver Twaliving the right to
appear] and ycu could get your divorce right away.
A lot of those were waiver cases.

By "right away" how much time do you refer to
there? How much time would that take? You

mentioned you could get a divorce right away.
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Padilla: Well, it would taske half an hour, maybe. (laughs)

Palmquist: That’'s pretty quick, uyes. And were there many
divorece cases? Did you handle a lot of those?

Padilla: Well, there were a goedly number of divorce cases.
It’s hard to say Jjust houw many because they were
spread among different members of the legal
profession.

Palmguist: Was there a lot of automobile accident litigation
at that time? That is the late 139%0°'s?

Padilla: Not too many. Personal injury cases were ncﬁ
abundant., Not what they are now.

Palmguist: Did you do much criminal work?

Padilla:; I had only orne or two cases, small cases in
criminal practice.

Palmquist: What types of cases would those have been?

Padilla: Well, one was an assault case, as [ recall. And I
think that was about it.

Palmquist: Who was the Jjudge, or who were the judges at this
time? That is the lﬁte 1340°'s, when you came back
to Tucson? ,

Padilla: One was Evao BDeConcini and the other one was John
Lyans.

Palmguist: John, the fellow you practiced with became a judge?

Padilla: Yes. Yes, he was appointed {superior courtl judge.
He closed his office and I went to work for the

Tucsan Title Insurance Company.
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Palmguist:
Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

When was that?

May of 1344,

May aof 1944. What did you do for Tucson Title
Insurance?

Well, [at firstl I was a title examiner, for a
period of time. We were the only title company in
ftown at the time. Just the aone, fucson Title
Insurance Caompany. And thers is a little history
about that. Mr. 0’Dowd, J.J. 0’'Bowd, was the one
who pioneered title insurance here in Tucson;
Before that only abstracts were in use, Lawyers
npposed title insurance because they wanted to
maintain the work of examining abstracts.

They still do back in Pennsylvania which is where 1
come from. (laughter)

At the bheginning, Mr., 0’Dowd had a difficult time
financially. And what got him out of the hole was
the H.O.L.C.--1 den't know whether you know that,
but that's the Home Owner’s Loan Corporation. Home
Owner’'s Loan Corporation was created by [Presidentl
Roosevelt., It was one of his agencies designed to
assist people who were being foreclosed [or abhout
to be foreclosedl,

Where did Mr. 0'Dowd come from? Was he a native
Tucsonan?

No. Well, he could have been, I mean, no. He was
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Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

not a native. He came from back east. I don’'t
know exactly what state, I used to know but I've
forgotten. But he had been here a long time hefore
he started the title insurance.

And how did the H.0.L.C. get him out of the hole
Financially®?

well, the H.O.L.C. required title insurance.

Wouw .

Others opposed it, even lay people used to argue
against title insurance. They said, "Well uou
don’t have the money with which te respond to
anything like, any damages.” They used to think
that if you insured something for ten thousand
dollars you had to have ten thousand dollars in
cash to respond Cto claims that might have been
presented] They didn't understand insurance. And
of course that’s not so. We uwere reputed to be
very careful. Mr. 0’Dowd did not hire anybody who
was not an attorney as a title examiner.

I see.

So we examined titles and were cautious and quite
strict about passing titles which we thought were
defective.

Tell us what goes into the examination of a real
estate land title. What do you do to examine a

title?
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Padilla:

Palmquist:
Padilla:
Palmquist:
Padilla:

Palmquist:

Well, the title company had a take-off girl, what
we used to call a take-off girl over at the
courthause wuhere she would type every deed that
came in, every mortgage, and svery instrument that
affected title to property. And those were sent to
the title company office where we had tract books.
Those [instruments] were posted on the tract books
and from there, from the tract bocks, ws could
easily follow the chain of title on any given
parcel. The description was indexed and we would
loock at the tract book to see what instruments were
involved. We would take an instrument and examine
£o see if there were any defects in its execution,
maybe no notarization or [perhapsl the jurat may
have been defective or whatnot, or, and a chain of
title might have been broken. And we used to
examine, go to the courthouse and examine probates,
if the property under examination was involved in
probate.

Title to the property was passed by uou?

That’s right.

How were government liens checked out?

le used to see that liens, government liens, if
they were posted in the recorder’s office, be taken
and indexed on our books.

How far back in running a chain of title did you
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Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padiila:

Palmquist:

Padilla:
Palmquist:

Padilia:

go?

To the heginning. To the patent.

To the patent. And so in your situation, this girl
over at the courthouse would basically either bring
or send the informatlon over to the company and you
folks would index it there in house, iIs that
correct?

Yes, and we would file the instrument that she
typed. [t would be on file so that we could
examine it.

I see. So you didn’t actually have to go into the
courthouse and look everything up. @& lot of your
information would have heen passed on to you over
to the office. Is that right?

That’'s right, except for, say, probates and other,
liens. C(That manual take-off was dane befare we
went to photostating.]

I'm asking that question, because back in
Pennsylvania where ['ve done some title
examinations, we had to go to the courthouse and
look up everything and didn’t have that type of
information. How long did you work as a title
examiner for Tucson Title?

How long did 1 work?

Yes,

I worked until 1966, when I resigned to run for
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Palmguist:

Padilla:

Judge of the court of appeals.

Backing up to a comment you made earlier about the
opposition to title insurance. You mentioned the
attorneys, or scme of the attorneys atlleast,
opposed title insurance because they wanted to do
the title searches. Did they try to influence
gavernment authorities or did they pass resolutions
or anything like that toc cpposa the . . .

Mostly it was loose talk. You see, I might also
explain that there was an abstract company hefe
CLAhstract Title and Guarantee Ce.l, run by a Mr.
James Blacksill. He used to do the same work we
did, that is the take-offs at the court house, but
he didn’'t write title insurance. He would make
ahstracts and the abstracts would be purchased by
the attorney or by the [interestedl person and
Cthen] sent over to the attorney for examination.
But it took maybe two or three menths for a deal to
close because of the time [Cinvolved in the
prgparation of] the abstract and then the
examination by the attorney. And then the party
whose property was beling examined or to whom it was
being sold didn't have any protection, because the
attorney might make a mistake and Lordinarilyl he
didn't have any money with which te back up his

work. And still title insurance was being opposed.
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Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

0o you recall if there were any actions between, or
among attorneys versus this abstracter in case
there were any mistakes made?

Nao, I don’t. I know of actions that were
threatened against the title company, ues.

How many people were working as title examiners
during the period that

Let me give it a little history of that. When I
went to work for Mr. 0'Dowd for the Tucson Title
there must have been about, oh, about ten persons
there. There was the engineering department where
the posting was done and where all the records uwere
kept, and telephone operator and what not. They
had no escrow department and they didn’t have any
trust department. And when [ quit, there must have
been, oh, ahout seventy people employed, bhecause we
had branches. As a matter of fact, we had a branch
in Cochise County and branches in outlying areas.
And it developed that wag.. There was another title
company in town then, the Arizona Land Title, which
later became Lawyer's Title. They were the second
people who came in. They used to copy a lot of our
stuff from [our recorded deeds. Because, on the
deeds Lwe prepared] we used to foolishly show
subject-to items such as subject to a specific

easement and subject to whatever might affect the
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Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

title. So they used to copy Cthis informationl and
heck, that was their examinatiaon right there.

You folks actually did the closings as well as
examining the title?

Not at first.

Not at first? When did you start doing the
closings?

When, I don't recall the exact date, but ]I was the
one who was doing it. Being, or having been an
accountant, I started the closings. There was a
fellow by the name of Giffords. GifF [Giffordl
Giffords. He later formed the El1 Campo [Tire
Cempanyl. But he started out as a real estate
salesman, or broker. At that time it was a
seller’'s market. Any broker could make a--they
made fortunes, really, because property was easy to
sell. The town was growing so Fast that people
were coming in and buying everything they could
CEind3d.

Was that as a result of the expansion dus to the
war?

Yes. And Gifford used to come in the office Cwith
his clients., without any advance notice, and sauy,]l
"Here. I want to close this." and 1’'d have to
stop my work [and take care of himl. Eventually, I

said, "Hell, that’'s. . . ."
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Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:
Padilla;
Palmgquist:

Padilla:

That's fine. (laughter)

"That’s not rcight," I said,r"so let’'s start an
escrow department.” So [ started an escrow
department. Taught a girl how to do it.

What did the escrow department do?

Did the closings. In other words, what they do
now. Take in an order. Then put it in escrow, and
then determine what had to be paid out of proceeds
of the sale, such as taxes, prorate taxes, and make
necegssary prorations of insurance, fire insurance
or whatever. And prepare statements for the buyer
and for the seller or whatever [else is needed to
be done. Prior tc that, real estate sales were
closed in the broker’s office.]

And you started that department up?

Yes. And | also started the trust department.

What did the trust department do?

Well, in the trust department we would start by
taking title to property L[in trustl. I remember
that we had Conel Jue Bonanno [as a clientl. He
was a reputed (laughs) operator over in, back East
somewhere, in Detroit or some place. Evidently he
didn’t want to disclose the ownership of the
purchases he was making, so he {would] put them in
trust with us. So the trust department was acting

as trustee; we would take title by deeds made out
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Palmquisﬁ:

Padilila:

Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Tucson Title Insurance Company as trustee, trust
number sp and so.

Oh, Just the number appeared?

That would identify only the trust number [but not
the real ownerl], you see.

Yes. When did the trust department start up?

Oh, I don’'t recall. It must have been in the late
1950's,

Do you recall any other clients like Mr, Bonnano,
other individuals in that same situation?

I didn’t meet Mr, Bonnano, but the trust people
did.

You mentioned earlier some suits agalinst the title
company for some problems with title. Were there
any of those that particularly stand out in your
mind. Any unusual type cases?

Well, there weren’t really; as a matter of fact I
don’t recall, really, any suits. There were some
threats of lawsuits where people would make a
claim, We may have made a mistake in our title
examination. 1 used to settle scme of those
Cclaims]l. We had some people-—-there uwere two of
us, twog or three of us who used to do that. 1 was
quite disturbed Lwith one of our menl. He was one
of the vice presidents. A c¢laim would come in--

somebady would make a claim, and he Cwould
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Palmquist:

Padilla:

Palmguist:

invariably try to wiggle out by saying, "Well, you
knew about it or this and that.” Then they’d go to
a lawyer, and before you know it, we’'d have to pay
the lawyer and have settle the claim as well. With
me it was different. They’d come to me and I['d
say, "Well, what did you lose? How much?"
Supposing we negotiate on that or this and that
basis? And we would settle For something. And
we’'d make a friend while the other fellow made an
enemy of the other. . . . (laughs) |
Negotiate out the claim and people were satisfied
with you, went away satisfied with Tucson Title?
Yes. Instead of truing to wiggle out of it, admit
Lsomethingl, even if it’s not right. Give them
something.

Your letter mentions, [ believe, to Adelaide Elm,
your letter mentions that aside From title examiner
you held a couple of other positions with Tucson

Title. Could you tell us about those, please?

Tape 2, Side 1

Palmguist:

Padilla:

You held a couple of pgslitions in Tucson Title
aside from title examiner. Could you tell us what
they were?

Well, 1 was in complete charge (of escrowsl. [ was
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Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

a member of the board. At one time we were getting
complaints. Not about our title Cworkl, but [about
ourl escrow [servicel. But nobody wanted to assume
charge of the escrow [departmentl so I volunteered-
-the escrow department was down on the ground
floor-—and 1 volunteered to take complete charge of
that department. Ng, I didn’t have a titlie as
such. I was a vice president--but I went and took
complete charge [of the escrow department] to see
that our service was satisfactorily rendered;

Where was Tucsan Title’'s offices located?

At the beginning it was right across from Ewhat is
nowl the courts bullding on Church CAvenuel., [t
was 46 North Church. But then we built right
across from the [oldl]l courthouse [en Penningtonl,
adjoining the parking garage they’'re now tearing
down. That was our building; it used to be Tucson
Title Insurance Building, and it started with two
Floors. We rented to Tucson Gas and Electric.

When did you become a member of the board of
directors?

Bh, I dan’t recall, but I must have been there
about ten years, maybe.

Was Mr. 0’'Dowd involved with the company the whole
time that you were there®

Well, no. He sold before I left. He sold his
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stock to some people from Phpenix. They in turn
sold to what is now Ticor.

Palmquist: Ticor?

Padilla: Yes. They’'re the successors to the original Tucson
Title Insurance Company.

Palmguist: I believe you mentioned, Mr. Padilla, that you
resigned in 13687

FPadilla: 1966.

Palmquist: And that was to run for an office. That was ta run
fFor ofFfice?

Padilla: Yes.

Palmguist: What was the office?

Padilla: The office I ran for?

Palmgquist: Yas.

Padillia: Judge of the Court of Appeals.

Palmquist: And who was your opponent in that race?

Padilla: The incumbent, Judge Krucker.

Palmquist: You were a Democrat? A Demacratic candidate?

Padilla: Yes. But you don't designate, judges don’t
designate a party affiliation.

Palmguist: [ see. And how did that race come out?

Padilla: I lost. <(laughter) I had run for affice before I
came to Tucson, for county treasurer in Greenlee
County, and I lost. So I have a perfect score.
(laughter)

Palmquist: Do you recall any incidents of the campaign that,
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Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:
Palmguist:

Padilla:

of your campaign for Court of Appeals. éng
interesting things?
No. It was very quiet. We--I don’'t want to say
it, but there were some people who wanted me to
launch personal attacks against Judge Krucker, but
I wouldn’'t do it.
What issues did you use?
There was really no issue. You see, the thing is
that running for Jjudge you don’t have very much,
really, to say unless you say, well, my opponent 1is
no good, or I'm better than he is. And that's
about it., And I didn't want to do that. But I
félt that Judge Krucker in his written opinions was
not as fluent and accurate as he might have been.
I thought I was more capable, of course, than he
was. (laughs)
And you had had some experience woarking, I think
gou gsalid, with Judge Hall . . .
Yes.

. writing opinions in the Superior Court.
But, people don’'t take that inte consideration, As
a matter of fact, both newspapers were opposed to
me. The Star was fFair. They said that I was
capable, but that Judge Krucker had more actual
experience than [ did. Now the other one, the

Citizen was really thumbs down on me, because
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Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

Palmgquist:
Padilla:

Palmguist:

they're a Republican newspaper anyway. (laughs)
S0 that’s, that was the extent of it. I remember
that the League of Women Voters called me, cne
woman called me up one day and asked, "Can you tell
me how many cases you've tried?" 1 said, "I don’'t
know how many. You come over, go through my files
and count them,"” I said. "I'm not going to teli
you how many because [ don't know." You see, the
thing got around that I had no experience, because
I had been with the title company all these years.
Although I had been practicing while a member of
the company.
Yes.
You see, [at one timel I was also state president
of the title insurance people.
The title insurance companies have an association?
Statewide. They meet, well they have a general
meeting--they also hold other meetings, boards and
so forth. It was 1958, I think I have it there,
when [ was elected as the president of the Land
Title Association of Arizona.
How long did you serve in that .
One year. It’'s a one-year term.

in that post? What’s the goal, or what are
the goals, rather, of the Land Title Association?

What do they dao?
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Padilla:
Palmqulist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:
Palmquist:

Padilla:

You mean the statewide organization?

Yes.

Well, we more or less discuss the problems that the
title companies face-—-litigation that might have
occurred during the period prior to the meeting,
and title problems, developments in the title
industry. And there’s a national association, the
Land Title Association. 1[I dan’t know whether
you're familiar with it, Land Title Association,
they are known as A.L.T.A.. It used to be A.T.A.,
American Title Association. Now it'’s American Land
Title Association., That's in Washington, 0. C.

The association secretary used toc come to our state
meetings. I attended most of the assocliatlion’s
meetings during the time I was there, my tenurs
with Tucson Title.

After your run for--we should back up a second--
with the court of appeals elections. Are court of
appeals judges still elected?

They’'re not elected now.

Na, they’re not elected anymore, are they?

Nao. They were then, Buft then they passed this
Misspuri--what do they call it--the Missouri Merit
System thing where a [standing screeningl committee
composed of both lay people and attorneys Lacts on

the appointment of judgesl, Any attorney wishing
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Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla;:

Palmguist:

Padilla:

Palmquist:

Padilla:

to be appointed [to a judgeshipl] makes an
application to the committee. The committee, I
think, trims it down to about three and submits the
three names to the governor. And the governor makes
his selection From that [{groupl. And I don’'t mind
saying that (althoughl they argue that the purpose
is to taks the judgeship out of politiecs, there is
more darn politics involved now than there ever was
before. <(laughs) And I don’t mind saying that.
What did you do after your race for the court of
appeals? Did you come back and begin private
practice again?

Yes. And shortly after that 1 was employed by the
Horizon Corporation in the legal department.

Which corporation?

Horizon.

And what type of work did they do?

They were involved in real estate sales. They’'re
in development.

Did you work at their headquarters then?

Yes, Their headguarters used to be in Tucson.
There was a change of personnel, or a change aof
management and they transferred it to Phoenix. So
now it’s over there in the Phoenix area.

Where in Tucson was their office or offices?

[t was in the Southern Arizona Financial Center,
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Palmgquist:

Padilla:

4400 East Broadway.

And what typs of work did you do for them, Mr.
Padilla®?

I reviewed the title to the properties they owned.
There were also acguisitions of property. 0On one
occcasion I went to New Mexico——they ocperated in New
Mexico, Arizona and Texas--and I used to travel.

Cn that occasion they were purchasing a piece of
property over in New Mexico and I went over there
to supervise the closing. 1 recall that there was
an acceleration clause on the mortgage we were
assuming which provided that upon sale of the
property the sntire unpaid balance would
immediately become due and payable. So that was
one of the things that I had to be careful of. I
got a waiver from the mortgagee, therehy enabling
us to buy without having to discharge the entire
ohligation at once. And there were some water
rights involved which I had to see were actually
avallable to us. And things like that. We also
had a number of corporations. I tocok charge of all
the related corporations, corporations Cthat were
created] for the purpose of development, and seeing
that after property was developed and houses uwere
built, the corporation was formed to see that there

were no vionlations of Csubdivision] restrictions
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Palmgulist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:
Padilla:
Palmgquist:
Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

and things like that. So I took charge of all
those corporations, also. I don't know, there may
have been ahout five or six [of theml.

Did Horizon primarily acquire residential
properties or commercial or was it a pretty even
mix?

Bath.

Can you recall any major developments here in town
that they were responsible for?

Well, they have one here., They call it [Rancha del
Largol. It’s over here on [-10 [(Interstate Highway
101, close to Collosal Cave. And there was a big
one in New Mexico, Just outside of Albuquerque [New
Mexicol. And another one in Belen [New Mexicol and
one in El Pasa [Texasl, quite large, and there's
one in Houston {Texasl.

How leong did you remain with Horizon?

gh, about a year.

énd then what did you do?

I left Horizon and went back to practice law.

Where was your office located after you left
Horizan?

it was the Pima Savings Building, Second Floor.

Did you practice with any other attorney or were
you a sole practitioner then?

Well, I'll tell you. I rented from David K. Wolfe.
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Palmquist:

Padilla:

Palmgquist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

Palmguist:

Padilla:

I helped him with a lot of his cases. UWe were not
assoclated. [ paid him, I think, seven hundred
dollars a month and he furnished secretaries and
everything, including utilities and a sizeable law
library. I helped him with some of his cases.
Evidently he was quite pleased with arrangement.

LI was, too, as that partlallyl offset my heavy
rental obligation.

What type of cases did you get involved in at that
point?

Some real estate cases.

Real estate cases?

Yes. And there was one where a corpaoration. . . .
I got summary judgment on a real estate case

and. . . . I go for summary Jjudgments. (laughs)

A nice way to stay out of court, right? C(laughter)
Those were summary Jjudgment cases,

Might those real estate cases have been disputes
over title to the real estate, or. . . 7

Wwell, no, One of them, as [ recall, was just a
disagreement between brothers. Both of them wanted
the property. 1 think that the dispute arose from
a probate that had been taken to court. There was
a dispute that develcoped before the closing of the
prohate. Another attorney had the probate, but one

of the attorneys came to Dave Wolfe. It was really
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his case, but I was the one who fought it out.

Had the court expanded at that point? Had there
been more judges put in?

Had?

Were there more judges by then, by the late 1860°'s7?
Oh, well, na. There were ngt that many.

When did that expansion start? That is, 1 know
there are quite a few more Jjudges now.

Oh, I don't really know. As [ say, it started way
back when I was, befeore I left for Puerto Ricb,
when they created a second division.

Right.

But it didn’t accelerate until about the 1850°'s;
the increase was a little more rapid from then on.
0id you get involved in any——-by the 1860°’s when you
were working with Mr. Wolfe--did you get involved
in any persgnal injury work at that time?

1 don't recall that I had any personal injury
cases. There was one personal (injuryl case, but
that was mine. That was not Dave's. It was my
case. I had to sue the insurance company. But we
settled.

Can you think of any particularly interesting or
perhaps funny experiences that you had in court at
that period?

Any what?
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Any particularly interesting or maybe even humorous
experiences that you had in court during that
periocd? Anything really strange happen?
I remember one incident involving & mining claim.
The attorney asked the witness, "What is the name
of the claim?“ The witness answered, "Damned if I
know." The lawyer, showing some irritation,
repeated, "Sir, once again I ask uyou, what is the
name of the claim?" The response, "Damned if I
know." The judge cautioned, "Sir, remember that
you are in court. You must watch your language."
"But, your Honor, that is the name of the claim,
'‘Damned If I Know.'" There was laughter in the
courtroom,
How long did you remain in the building with Mr.
Woife®
Oh, about nine maonths or so.
And then where did you go?
That’'s when I came hers, in the year 1870
You started working here in your home . ., .
Yes.

in your office here at home?
Yes.
And what types of cases have you maintained since
you've maintained your home office?

I tell you. [ try not to take contested cases.
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But sometimes cases start as non-contested matters
and hefore you know it you are involved in
litigation. This particular case that I have here
was a probate, and probates ordinarily go through
without any hitch. Before I knew it the Firm of
Schorr and scmebody else~—they’'re over here at the
new center, Williams Center—-they Filed a will
contest and served me in open court when [ appeared
at the hearing to have my personal representative
appointed., A sister was contesting the will. So I
propounded interrogatories to the sister and on the
basis of her response I filed an action for

summary Jjudgment. The attorney then called me up
and he said, "We’'ll stipulate For dismissal." So
it was dismissed, We didn’t have to go to trial.
And later on I found out that there was a civil
action pending against the decedent. I knew
nothing about it then. So now, the plaintiffs are
fighting for substitution of parties. Under our
rules they were supposed to have done that within a
certain time. They didn’t do it and [ got a
summary Jjudgment in superior court. And now that
Judgment is up on appeal. In that same case, the
insurance company was defending. That’'s why I
didn’'t know about the existence of that case at the

beginning. They were representing the decedent.
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When she died and after I filed for probate, they
decided they wanted to withdraw. So I'm filing a
motion for suﬁmarg Jjudgment against them. So
befcra_gou know it you’'re involved in prolonged
Iitigation. <(laughs)

Palmquist: It kind of grows. Have you been involved or done
business with many female attorneys during your
practice?

Padilla: Well, the anly female attorney that I've done
business with is Mrs. [Mary Stella Rosenburgl Cota-
Robles, in a case where I represented her an her
{deceased] brother's estate.

Palmguist: Oh.

Padilla: Her brother used to work for the city. He was an
engineer for the city. When he died Mrs. Cota-
Robles, who is an attorney, was appointed as Cthe
estate’s] persnonal representative. She asked me to
represent her, [ fFiled an action against the city
because they were denying [payment of the
decedent’'s full share of] his pension. They were
offering to refund only what William C[Rasenburgl
had contributed. I went to the court and gnt
Jjudgment against the city for a little over three
times what they were offering.

Palmquist: How has the practice of law changed during your

career? What do you think the major .
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Well . . .

« s+ . change has been?

« + + it’s gotten to be quite complex. For
instance, on divorces, mostly, and especially if
there are children involved, you have to go to an
arbitrator and there’s arhbitration of property
rights and so forth. Before this, it used to be
very simple.

You think there’'s a 1ot more paperwark involved now
than there was before no—fault. . . 7

Well, there’'s a lot more time, [ dan’t handle any
divorce cases [now, although I did handle many such
cases in the course of my practicel.

Tim, do you have any questions?

No.

0.X., Mr. Padilla, we want to thank you very much
for telling us about your practice and about your
experiences., [ think this will be a good interview
to add to our collection. We really appreciate
your assistance.

Well, you're quite welcome. And I was only too
pleased to be able to accommodate you.

Thank you.

End of Interview.
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